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 مستخمص البحث بالمغة العربية: 

ٌدفت الدراسة الحالية إلى قياس أثر برىاهج قائـ عمى ىهكذج دف كدف في 
مة الرياضية لدل تلبهيذ الهرحمة الابتدائية، تىهية هٍارات الحؿ الإبداعي لمهشك

كاستخدهت الدراسة الهىٍج الشبة تجريبي في إجراءاتً التجريبية، ككها اعتهدت عمى 
التصهيـ التجريبي في الهجهكعتيف (التجريبية كالضابطة)، ذم القياسيف (القبمي 

الابتدائي دس تمهيذة هف تلبهيذ الصؼ السا) َٕ(كتككىت عيىة الدراسة هف كالبعدم)، 
كاشتهمت بهدرسة الشٍيد هلبزـ أكؿ هصطفى يحي جاكيش لمتعميـ الأساسي بىات، 

جراءاتٍا ، الدراسة عمى أربعة فصكؿ، تىاكؿ الفصؿ الأكؿ تحديد هشكمة الدراسة كا 
جراءاتٍا التجريبية هشتهمة عمى كتاب  كتىاكؿ الفصؿ الثالث إعداد أدكات الدراسة كا 

الٍىدسة كالقياس) الهقرر عمى تلبهيذ  -ادلات كالهتبايىاتكحدتي (الهعالتمهيذ في 
كدليؿ الهعمـ لتدريس ٌاتيف الفصؿ الدراسي الثاىي  -الصؼ السادس الابتدائي

كاختبار هٍارات الحؿ الإبداعي لمهشكمة  الكحدتيف باستخداـ ىهكذج دف كدف،
ا، كاشارت أٌالرياضية،  ـ ىتائج الدراسة كتىاكؿ الفصؿ الرابع ىتائج الدراسة كتفسيرٌ
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) بيف درجات تمهيذات الهجهكعة َُ.َعىد هستكل (إلى كجكد دلالة إحصائية 
التجريبية كالضابطة لصالح الهجهكعة التجريبية في هٍارات الحؿ الإبداعي لمهشكمة 

 ، كتقديـ التكصيات كالهقترحات كهمخص الدراسة.الرياضية
ي، هٍارات الحؿ الإبداعي لمهشكمة ىهكذج دف كدف، الحؿ الإبداع الكممات المفتاحية:

 الرياضي.
Abstract: 

The current study aimed to measure the effect of a 

proposed program based on the Dunn and Dunn model in 

developing the skills of creative solution to the mathematical 

problem among primary school students. The two measurements 

(before and after), and the study sample consisted of (70) female 

students of the sixth grade of primary school at Al-Shaheed 

School. First Lieutenant Mustafa Yahya Gawish for Basic 

Education for Girls, and the study included four chapters. The 

first chapter dealt with defining the study problem and its 

procedures. The third chapter dealt with the preparation of study 

tools and experimental procedures, including the student’s book 

in the two units (Equations and Inequalities - Geometry and 

Measurement) scheduled for sixth graders – the second semester 

and the teacher’s guide for teaching these two units using the 

Dunn and Dunn model, and testing the skills of creative solution 

to the mathematical problem. and the fourth chapter dealt with 

the results and interpretation of the study, and the most important 

results of the study indicated that there is a statistical significance 

at the level (0.01) between the scores of the experimental and 

control group students in favor of the experimental group in 

creative solving skills for the mathematical problem, providing 

recommendations, suggestions and a summary of the study. 

Key words: Dunn and Dunn Model, Creative Solution, Creative 

Solution skills to Mathematical problem. 


